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Novice. 

Deželni zbor kranjski. 
V t r e t j i seji dne 11. januvarija stavijo posl. Hr ibar 

in drugovi nastopni samostalni predlog glede premestitve vo
jaške bolnice in vojaškega oskrbovališča v Ljubljani. Visoki 
deželni zbor skleni: Premestitev ob Dunajski in Fran Josipovi 
cesti v Ljubljani ležeče vojaške bolnice in vojaškega oskrbo
vališča, je iz zdravstvenih ozirov potrebna in nujna. Visoka 
c. kr. dež. vlada se torej nujno naprosi, naj glede te preme
stitve stopi z občinskim svetom ljubljanskim v dogovore z ono 
dobrohotnostjo, katera gre tako važnemu vprašanju in naj 
zlasti pri c. kr. vojnem erarji posreduje, da za obstoječa, za
htevam sedanjega časa ni več odgovarjajoča poslopja, kakor 
tudi za nezidani prostor ne zahteva cen, ki niso v nikaki 
razmeri s faktičnimi okoliščinami. Predlog piide v edni pri
hodnjih sej na dnevni red. 

Poslane Povše utemeljuje svoj in drugo v samostalni 
preulag glede revizije zemljiško-davčnega katastra. Poslanec v 
daljšem in ten^ljitem govoru poudarja preveliko obremenenje 
našega kmeta z davki, ki niso v nobeni primeri z pridelki. 
Treba je kmetu olajšati stanje. Z revizijo se da to deloma do
seči. Zato je treba kmeta o tem poučiti. Edino živinoreja drži 
še nekoliko kmeta po konci. Treba je, da revizija da kmetu, 
posebno na Gorenjskem potrebne pašnike nazaj — Predlog s@ 
izroči upravnemu odseku \ poročanje. 

Poslanec dr. Tavčar utemeljuje svoj in drugov samo
stalni predlog glede splošne direktne volilne pravice. Zastareli 
volilni zakoni so za danes nemogoči, potreba je volilne reforme. 
Govornik povdarja nepravičnost volilnih redov za Slovane. Po
slancu se koalicija, ki je nekaj nenaravnega, pač ne zdi zmožna 
napraviti koristne volilne reforme. Pri volilni reformi se je 
treba postaviti na stališče pravice. Sedanje stranke pa stoje 
na stališči političnega posestva, kar je goli „schwindelw. Go
vornik dvomi, da bi koalicija izvela volilno retormo, morda se 
razbije nad njo, vendar pa je treba, da na podlagi predloga 
koalicije o volilni reformi razpravlja tudi deželna zbornica 

kranjska. — Predlog se izroči upravnemu odseku v pretres 
in poročanje. 

Poslanec Luckmann poroča imenom finančnega odseka 
o proračunu zaklada deželne prisilne delavnice za 1 1895., ki 
se v znesku 91.994 odobri. 

Poslanec Stegnar poroča imenom finančnega odseka o 
računskem sklepu deželnega posojilnega zaklada za 1. 1893. 
in o proračunu za 1. 1895. Zaključek se odobri in proračun 
s potrebščino 204.268 gld. potrdi. 

Poslanec Hr iba r poroča o računskem sklepu gleda
liškega zaklada za 1. 1893. Pokritja je 28 656 gld. potreb
ščine 26.022 gld.; premoženje se je od lanskega leta za 
23.053 pomnožilo. Poročevalec predlaga imenom finančnega 
odseka, da se sklep odobri Posl. dr. Žitnik pravi, da se 
nekih 38.097 gld., ki so se porabili za zgradbo gledališča, ni 
dovolilo od deželnega zbora in predlaga, da se naj deželnemu 
odboru naroča, da predloži natančen račun o imenovani svoti. 
Posl. dr. Schaffer stvar pojasni, zatrjujoč, da se je več do
volilo, ko potrošilo. Poročevalec Hr ibar oporeka poslancu 
dr. Žitniku in mu pravi, da je le v namen strankarske agi
tacije spravil tu v zbornici v razgovor gledališko vprašanje, 
dočim v finančnem odseku ni imel pomisleka proti računskemu 
sklepu. Predlog finančnega odseka se na to sprejme in odkloni 
dr Žitnikov predlog. 

Poslanec V i sni kar poroča imenom finančnega odseka 
o proračunu deželne kmetijske šole na Grmu. Poslanec dr. 
Vošnjak opravičuje postopanje deželnega odbora napram 
opazkam posl. Lenarčiča, katere je ta v zadnji seji izrekel o 
tej šoli. Poslanec Lenarč ič ostane pri svojem mnenju, dasi 
mu je prav pri srci napredek te šole. Posl pl. Langer-ju 
ne zadostuje letno poročilo te šole, kar mu posl. dr. Vošnjak 
razjasni. Posl. baron \Vurzbach predlaga, da bi se na šoli 
tudi o gozdarstvu poučevalo, o čemur je treba, da začne de
želni odbor s potrebnimi poizvedovanji. Proračun skupno po
trebščino 17 517 gld. se na to potrdi in sprejme predlog 
posl. barona Wurzbacha. Prošnja pristava g Rohrmanna glede 
uštevanja službenih let in dovoljenja petletnic se usliši, prošnja 
3 učitelja g. Lapajneta za funkcijsko prikiado se odkloni. — 
Na poročilo poslanca Višnikar ja imenom finančnega odseka 
se dovoli kmetijski podružnici v Kiškem za nakup vinograda 
500 gld. brezobrestnega posojila. 

Posl. Mu m i k poroča o prošnji strokovne šole za lesno 
obrt v Kočevji za podporo. Dovoli se 200 gld. Na poročilo 
istega poslanca se dovoli šoli za deška ročna dela na Dunaji 
25 gld. podpore. 

Poslanec Kersnik poroča imenom upravnega odseka o 
dopisu dež predsedstva glede ustanovitve dež komisije v namen 
revizije zemljiško davčnega katastra. Zbornici je voliti 4 člane 
v to komisijo. Sprejme se poročevalcev predlog, da naj vsaka 
kurija voli po 1 člana, cela zbornica pa ednega. 

Poslanec Vošnjak poroča o prošnji župnika J.;Grčarja 
pri sv. Trojici pri Mokronogu za podporo za trtnico, sklene 
se, da deželni odbor sme dovoliti 200 gld., kader se bode za
čelo delo. 

Učiteljski vdovi Tereziji Vrančič se na poročilo poslanca 
Kluna imenom finančnega odseka dovoli letnih 173 gld. 83 kr. 
pokojnine in po 20 gld. odgojnine za tri otroke. 

č e t r t i seji dne 15. januvarija otvori in vodi dež. gla
varja namestnik baron Apfal t rern, ker je dež. glavar Detela 
zaradi bolehnosti zadržan vdelešiti se seje. 

Poslanec Povše in tovariši stavijo nastopni samostalni 
predlog: 1. Visoki deželni zbor izvoli izreči se za potrebo 
prenaredbe zakona z dne 3. dec. 1863 , drž zak. št. 105, 
ki se tiče domovinske pravice. 2. Deželnemu odboru se na
roča, da o tem sklepu vjs. zbora obvesti s peticijo državni 
zbor. Predlog pride v prihodnji seji na vrsto. 

Posl. K lun poroča imenom finančnega odseka o račun
skem sklepu deželnega zaklada za 1. 1893. Potrebščina je 
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vnašala 875.697 gld. čisto imovine koncem leta 1893. je 
1,962.158 gld. 331/2 kr in je večja nego prejšnje leto za 
48.353 gld. 4972 kr. Sklep se odobri. Posl dr. Žitnik po
roča imenom finančnega odseka o podporah za šolske zgradbe 
in o prošnji županstva v Želimljah za podporo za popravo 
župnišča. Dovolijo se nastopne podpore za šole: 1. Harije 
200 gld., 2 Zagorje 200 gld , 3 Prem 200 gld., 4. Raz
drto 300 gld., 5. Gora 300 gld., 6. Mesto Kočevje 1000 gl , 
7 . Mozelj 400 gl., 8. Bučka 400 gl , 9. Škof j a Loka 500 gl , 
10. Rakitna 200 gld., 11. Zasp 100 gld., 12. Lese 100 gl., 
13. Rateče 200 gld, 14. Belapeč 200 gld., 15. Bled 200 
gld., 16. Sv. Jošt 200 gld., 17. Trnovo 500 gld., 18 Mengeš 
400 gld, 19 Tribuče 100 gld, 20. Preddvor 100 gld.; za 
iupnišče v Želimljah se dovoli 200 gld — Usmiljenim bra
tom v Kandiji za ondotno bolnico se podpora zviša na letnih 
2000 gld. (poročevalec dr. Papež): Prošnja posestnikov v Ja-
kovcih za podporo za napravo vodovoda se odstopi deželnemu 
odboru v rešitev. Poslanec Lavrenč ič priporoča prošnjo. Na 
poročilo posl. Murni k a imenom finančnega odseka se dovoli 
Marjeti Ahčin, vdovi bivšega pomočnega uradnika pri zemljiško 
odveznem uradu v Radovljici, za tri leta po 50 gld. miloščine. 

Občini Moravče pri Litiji se dovoli za vodovod podpora 
100 gld. Poslanec Lenarč ič poroča imenom upravnega od
seka glede dovolitve priklad za cestne namene. Sklene se po
oblastiti deželni odbor, da dovoli onim cestnim odborom, ki ne 
bi mogli shajati z 2 0 % priklado, naložiti potrebi primerno 
višjo naklado za 1. 1896. 

Podobčini Vodice pri Vipavi dovoli se 100 gld. podpore 
za uravnavo hudournika (poročevalec poslanec Povše). Prošnja 
županstva v Vodicah, v okraji Kamnik za uvrstitev občinske 
ceste Vojsko-Koseze-Kot med okrajne, se odstopi deželnemu od
boru v rešitev (poročevalec posl. Kersnik) Posl. Murnik 
poroča imenom upravnega odseka o prošnji županstva v Selcih 
za dovolitev občinskih priklad in predlaga, da se naj prošnja 
odstopi deželnemu odboru v rešitev, čemur se pritrdi. 

Poslanec Kersnik poroča imenom upravnega odseka o 
prošnji zvršilnega odbora okrožnih zdravnikov na Kranjskem 
za predrugačenje nekaterih določil zdravstvenega zakona. Po 
debati, katere so se vdeležili poslanci dr. Vošnjak, dr. vitez 
Ble iweis , baron Schwegel , deželni predsednik baron Hein 
in poročevalec, vsprejme se predlog upravnega odseka, vsled 
katerega naj se prošnja izroči deželnemu odboru, ki naj o po
sameznih točkah poizveduje, se glede eventuelne premembe za
kona dogovori z vlado in v prihodnjem zasedanji o tem poroča 
zbornici. Poslanec dr. Tavčar poroča o prošnji vasi Laze in 
Ivanje Selo za uvrstitev občinske ceste Dolenji Logatec-Laze-
Rakek med okrajne ceste. Prošnja ^odstopi se deželnemu odboru 
v nadaljno poizvedovanje. 

Poslanec Povše poroča o prošnji kmet. podružnice v 
Košani za podporo za napravo trtnice. Dovoli se 50 gld. 

V komisijo za revizijo zemljiško-davčnega katastra se 
izvolijo: Za veleposestvo grof Barbo, namestnik poslanec pl. 
Langer; za mesta, trge, trg. in obrt. zbornico posl. Lenarčič, 
namestnik župan Gabrijel Jelovšek; za kmetske občine posl 
Pakiž, namestnik posl. Lavrenčič; za celo zbornico dež. glavar 
Detela, namestnik grajščak Urbančič. V posebni odsek za pre-
tresovanje samostaJnega predloga dr. Tavčarja glede reforme 
splošne volilne pravice se izvolijo: Klun (načelnik), dr. Schafter 
(nač. namestnik), dr. vit. Bleiweis, Grrasselli, dr. Papež, Povše, 
bar. Schwegel, Šuklje, dr. Tavčar, bar. VVurzbach, dr. Žitnik* 
Prihodnja seja je danes. 


